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Netto styrede virksomheders regnskaber og protokoller     

Asiaq 

Overarbejde blev sidste år påpeget af Deloitte.  

- Har det en indflydelse på prisfastsættelsen af de opgaver som Asiaq udfører for eksterne 

aktører, at en del af arbejdet må udføres som weekendarbejde og dermed udenfor 

medarbejdernes almindelige rådighedsperiode?   

- Konkret anmodes om svar på om der til eksterne aktører viderefaktureres 

medarbejdernes overarbejde? Hvis ja, hvor stort er omfanget af dette. 

Svar: 

Overarbejde 

Som en feltvirksomhed, med højsæson hen over sommeren, er overarbejde ofte en nødvendig del af 

arbejdet i Asiaq. En 40-timers arbejdsuge i felten, dvs. opgaver uden for Nuuk, vil oftest være 

kontraproduktivt og mere omkostningstungt, bl.a. på grund af ekstra udgifter til overnatninger, 

forplejning, skibscharter og dagpenge mv. Det kan bedre betale sig at overarbejde. 

 

Prisfastsættelsen 

Asiaqs gældende timepriser er udregnet, så de i nogen grad tager højde for overarbejde, herunder i 

weekender, jf. ovenstående. Som udgangspunkt budgetteres (og faktureres) der således ikke med 

overtidsbetaling i forbindelse med tilbudsgivning, herunder til feltopgaver uden for Nuuk. 

Undtagelsen er tilfælde, hvor kunden specifikt beder Asiaq om at prioritere opgaven som en akut 

hastesag. Det sker sjældent; men i sådanne tilfælde faktureres overtimer til kunden (den eksterne 

aktør) med en faktor 1,5. Omfanget af timer faktureret som overtid har i 2021og 2022 været på et 

lavt niveau. På forespørgsel kan antal timer, beløb og kunde udtrækkes af Asiaqs økonomisystem. 

 

- Hvilke kvartaler oparbejdes der typisk overarbejde i? Hvad er den primære årsag til 

denne fordeling? 

Svar: 

Overarbejde oparbejdes primært i Q2 og Q3, hvor feltaktiviteterne typisk falder. Det er her Asiaq 

skal indsamle feltdata i en relativt kort sæson. 

Asiaq arbejder hele tiden målrettet på at nedbringe disse overtimer ved at udarbejde og opfølge på 

individuelle afspadseringsplaner.  

 

- Corona-situationen.  

Der blev ydet tillægsbevilling på 2.780 t. kr. (TB 2020-923), godkendt 22-12-2020 af 

Finans- og skatteudvalget. Det er søgt meget sent på året, samt der blev tilkendegivet, at 

der måtte forventes at blive søgt tillægsbevilling for år 2021. Dette er dog ikke sket. 

Virksomheden har umiddelbart en stor likvid beholdning samt en forholdsvis stor 

egenkapital. 

Har betingelserne for ansøgning om tillægsbevilling været tilstede i 2020? 
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Svar: 

Coronasituation 

TB 2020-923: Asiaqs omsætning afhænger i høj grad af indtægtsdækkede aktiviteter, der typisk er 

knyttet til feltarbejder hen over sommeren og ind i efteråret. De fleste opgaver faktureres hen på 

efteråret og mod årets slutning. Derfor må Asiaq have en vis likviditet til at dække de høje 

omkostninger forbundet med feltarbejde. I 2020 kunne Asiaq derfor først hen på efteråret 

dokumentere et fald i omsætningen på ca. 30% relateret til Corona-epidemien.  

Betingelserne for ansøgning om en tillægsbevilling har således været til stede i den konkrete sag; 

men kunne først dokumenteres mod årets slutning. 

 

Ingen TB i 2021: I regnskabsåret 2021 modtog virksomheden i stedet en kompensation for tabt 

indtjening forårsaget af pandemien mod årets afslutning på 541 t. kr. Kompensationen er bogført 

som en indtægt og fremgår i regnskabet som omsætning, ikke som hverken bevilling eller 

tillægsbevilling. 

De løbende investeringer i professionelt felt- og måleudstyr, biler og bygninger mv. har bundet en 

stor del af egenkapitalen i anlægsaktiver. 

 

- Der sker en reduktion i antal ansatte fra år 2020 til år 2021 fra 26 til 21 medarbejdere. 

hvornår er disse fratrædelser blevet ledelsen bekendt?  

Svar: 

Reduktion i antal medarbejdere 

Direkte forårsaget af det store fald i omsætning tilpassede Asiaqs ledelse organisationen til den 

økonomiske virkelighed. Ledelsen blev trimmet fra syv til fire medarbejdere i umiddelbar 

forlængelse af, at to ledere havde valgt selv at fratræde og en blev fritstillet pga. en personalesag. 

Fire afdelinger blev til to og i den forbindelse kunne Asiaq undlade at genbesætte to stillinger, der 

begge blev ledige i forbindelse med egen opsigelse. Organisationsændringen trådte i kraft d. 1.4. 

2021, og de nævnte fratrædelser skete i Q4, 2020 samt i Q1, 2021. 

 

 

Nukissiorfiit  

- Pkt. 4.1.3 i protokol fra Deloitte anmodes om en forklaring på. ”Mulig fejl i beregning af 

såkaldte fiskeritakster.”  

- Hvordan behandler Nukissiorfiit anbefalinger i protokol fra Deloitte?  

 

Svar: 

Nukissiorfiit har fået beregnet nye takster for 2022, så de fremover er korrekte.  

 

Det har endnu ikke være mulig at få afklaret konsekvenserne pga. manglende afgørelse fra 

Konkurrencestyrelsen, se vedlagte bilag.  

 

Konkurrencestyrelsens afgørelse er også offentliggjort på styrelsens egen hjemmeside d. 14/12 

https://url12.mailanyone.net/scanner?m=1odBSP-0001rg-

3F&d=4%7Cmail%2F90%2F1664288400%2F1odBSP-0001rg-

https://url12.mailanyone.net/scanner?m=1odBSP-0001rg-3F&d=4%7Cmail%2F90%2F1664288400%2F1odBSP-0001rg-3F%7Cin12e%7C57e1b682%7C15246422%7C12695312%7C633306D565629A01F00ED211965F8E76&s=eLm9WuaI_cQzlJtbX1lYS85LKgE&o=%2Fphtu%3A%2Fats2la.%2F201g%2Fo112k%2Fkn%2F4neurecearnftvno-ages1ler-e-7esreno2be-vmk-02ronu1krcrerfovnesnidoe-ted%2Fette
https://url12.mailanyone.net/scanner?m=1odBSP-0001rg-3F&d=4%7Cmail%2F90%2F1664288400%2F1odBSP-0001rg-3F%7Cin12e%7C57e1b682%7C15246422%7C12695312%7C633306D565629A01F00ED211965F8E76&s=eLm9WuaI_cQzlJtbX1lYS85LKgE&o=%2Fphtu%3A%2Fats2la.%2F201g%2Fo112k%2Fkn%2F4neurecearnftvno-ages1ler-e-7esreno2be-vmk-02ronu1krcrerfovnesnidoe-ted%2Fette
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3F%7Cin12e%7C57e1b682%7C15246422%7C12695312%7C633306D565629A01F00ED211965F

8E76&s=eLm9WuaI_cQzlJtbX1lYS85LKgE&o=%2Fphtu%3A%2Fats2la.%2F201g%2Fo112k%2

Fkn%2F4neurecearnftvno-ages1ler-e-7esreno2be-vmk-02ronu1krcrerfovnesnidoe-ted%2Fette, hvor 

det fremgår af punkt 118, at ” Konkurrencenævnets overvejelser om eventuelle 

tilbagebetalingspåbud til støttemodtagere, bedes Nukissiorfiit udlevere følgende oplysninger til 

Forbruger- og Konkurrencestyrelsen, jf. konkurrencelovens § 30, jf. § 37:” 

 

Når konkurrencestyrelsen har truffet afgørelse om en evt. tilbagebetalingspåbud, så kan 

Nukissiorfiit lave den endelig konsekvensberegning af fejlene i beregningen af fiskeritaksterne. 

 

 

Mittarfeqarfiit 

- På hvilken måde kommer den nye struktur til at gavne borgerne?   

Svar:  

Den nye struktur er allerede etableret og består af den nettostyrede virksomhed Mittarfeqarfiit, samt 

KAIR International A/S og KAIR Domestic A/S.  

 

For at opnå stordriftsfordele på estimeret 33 mio. kr. om året og udnytte medarbejdernes 

kompetencer bedst muligt, har Naalakkersuisut fremlagt forslag til lov om Mittarfeqarfiit A/S til 

Inatsisartuts efterårssamling 2022 (EM2022/125). Der henvises i øvrigt til de almindelige 

bemærkninger i Forslag til Lov om Mittarfeqarfiit A/S (EM2022/125). 

 

- Er virksomheden klar til at modtage et øget antal kommende turister?  

Svar:  

Mittarfeqarfiit oplyser følgende:  

”Vi kan modtage alle de turister der kommer. Det vil være et spørgsmål om at afpasse 

beflyvningerne efter at der ikke bliver fyldt op i terminalerne samt at vores bemanding tilpasses 

aktiviteterne” 

 

- Der henvises til Deloitte protokol pkt. 3.4.1 “Miljømæssige forpligtelser vedr. 

retablering”. Hvem er ansvarlig for reetablering? 

Svar:  

Hvis en lufthavn på et tidspunkt lukkes, så er det Selvstyrets ansvar at rydde op ved en eventuel 

nedlæggelse. 

Der er ikke taget stilling til, hvor dette ansvar konkret skal placeres. Det vil blive håndteret, hvis og 

når sådanne en situation opstår. 

 

Generel 

- I takt med mere og mere offentliggøres digitalt konstaterer udvalget, at regnskaberne 

trykkes og udleveres fysisk i farveformat. Der anmodes om oplysninger om hvilken 

udgift, der er forbundet hermed samt om trykning af regnskaberne sker i Grønland? 

 

https://url12.mailanyone.net/scanner?m=1odBSP-0001rg-3F&d=4%7Cmail%2F90%2F1664288400%2F1odBSP-0001rg-3F%7Cin12e%7C57e1b682%7C15246422%7C12695312%7C633306D565629A01F00ED211965F8E76&s=eLm9WuaI_cQzlJtbX1lYS85LKgE&o=%2Fphtu%3A%2Fats2la.%2F201g%2Fo112k%2Fkn%2F4neurecearnftvno-ages1ler-e-7esreno2be-vmk-02ronu1krcrerfovnesnidoe-ted%2Fette
https://url12.mailanyone.net/scanner?m=1odBSP-0001rg-3F&d=4%7Cmail%2F90%2F1664288400%2F1odBSP-0001rg-3F%7Cin12e%7C57e1b682%7C15246422%7C12695312%7C633306D565629A01F00ED211965F8E76&s=eLm9WuaI_cQzlJtbX1lYS85LKgE&o=%2Fphtu%3A%2Fats2la.%2F201g%2Fo112k%2Fkn%2F4neurecearnftvno-ages1ler-e-7esreno2be-vmk-02ronu1krcrerfovnesnidoe-ted%2Fette
https://url12.mailanyone.net/scanner?m=1odBSP-0001rg-3F&d=4%7Cmail%2F90%2F1664288400%2F1odBSP-0001rg-3F%7Cin12e%7C57e1b682%7C15246422%7C12695312%7C633306D565629A01F00ED211965F8E76&s=eLm9WuaI_cQzlJtbX1lYS85LKgE&o=%2Fphtu%3A%2Fats2la.%2F201g%2Fo112k%2Fkn%2F4neurecearnftvno-ages1ler-e-7esreno2be-vmk-02ronu1krcrerfovnesnidoe-ted%2Fette
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Svar fra Nukissiorfiit: 

Trykning af Årsregnskaber 2021 kostede kr. 99,95 pr. stk. og blev foretaget i et trykkeri, som er 

placeret i Nuuk. 

 

Der blev trykt 70 eksemplarer i alt. 

 

Svar fra Asiaq: 

Asiaqs Årsrapport for 2021 er trykt i 100 eksemplarer på grønlandsk og i 100 eksemplarer på dansk 

hos ReneDesign her i Nuuk. 

 

Omkostningen inkl. design af forside var DKK 19.306,55. 

 

Svar fra Mittarfeqarfiit: 

”Mittarfeqarfiits årsrapporter bliver trykt lokalt, og prisen herfor var 12.000 kr. for 2021 

årsrapporten. Mittarfeqarfiit ser gerne at den kan leveres digitalt i fremtiden.” 

 

Anlægs- og renoveringsfonden 

Spørgsmål til Projekt 47060; ny operationsafsnit, Sisimiut og projekt 47042, 

Regionssygehus, Sisimiut.  

- Er disse fremrykket og hvorfor og hvem bestemmer prioritering og fordeling på 

projekterne? 

Svar:  

Styrelsen for Sundhed og Departementet for Sundhed har i 2020 prioriteret anlægsprojekter 

indenfor Naalakkersuisoq for Sundheds ansvarsområde. Projekt 47060 ny operationsafsnit, 

Sisimiut, prioritet 5 og 47042, Regionssygehus i Sisimiut, prioritet 6, afvikles efter den oprindelige 

tidsplan.  

 

Tabel 3: Tidsplan for anlægsprojekter 

Prioritet Anlægsnavn Sted Igangsættelse Ibrugtagning 

5 

Regionssygehuset i 

Sisimiut Nyt 

operationsafsnit, nyt 

fødeafsnit samt ny 

sengeafdeling. Sisimiut 2021 2024 

6 

Regionssygehuset i 

Sisimiut 

Modernisering af 

sengeafsnittet Sisimiut 2021 2024 

Kilde: Styrelsen for Sundhed og Forebyggelse 
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Aktieselskaber 

Sikuki Nuuk Harbour A/S.  

Udvalget har set nærmere på alternative måder at tildele ekstra vederlag til 

bestyrelsesmedlemmer i aktieselskaber  

Der er i note i regnskab 2021 for Sikuki Nuuk Harbour A/S nævnt yderligere vederlag. 

- Hvem beslutter tildelingen og størrelsen af disse ekstra vederlag? 

Svar: 

Det er bestyrelsen som beslutter tildeling og størrelsen af enkeltstående honorar. 

 

- Hvilken fremgangsmåde anvendes, når det konstateres at der kan være behov for 

ekstraordinært stort tidsforbrug ved bestyrelsesarbejdet.  

Svar: 

Fremgangsmåden følger § 4 i Cirkulære om Naalakkersuisuts honorarpolitik for de selvstyreejede 

aktieselskaber: 

 

”Der kan i særlige tilfælde udbetales et enkeltstående honorar foruden det faste honorar til 

bestyrelsesmedlemmer i de selvstyreejede aktieselskaber. Dette forudsat at en beskrivelse af de 

proceduremæssige betingelser fremgår tydeligt af enten selskabets vederlagspolitik eller som en del 

af selskabets årsrapport. Bestyrelsen træffer beslutningen om tildeling af særligt enkeltstående 

honorar.” 

 

Politikken er vedtaget af Naalakkersuisut og er tilgængelig på www.naalakkersuisut.gl. 

 

Air Greenland a/s 

Hvis ledelsen i et aktieselskab vurderer, at selskabet i en periode ikke på tilfredsstillende 

måde kan udføre en pålagt samfundsmæssig opgave, herunder iht. servicekontrakter, 

hvilke muligheder har Inatsisartut så? 

Der har eksempelvis været lukket for billetkøb hos Air Greenland A/S i en periode af  

juli 2022.  

- Er det alene et selskabsanliggende og dermed direktionen for aktieselskabet, der kan 

træffe disse beslutninger? 

Svar: 

Det er Naalakkersuisuts ansvar at føre dialog og tilsyn med aktieselskaberne, på vegne af 

Inatsisartut. 

 

Aktieselskaberne disponerer selv i den slags situationer. I det omtalte tilfælde blev der truffet 

beslutning om salg i det kommercielle rutenet, og ikke i servicekontraktdistrikterne. 

 

I henhold til servicekontrakter specifikt, så vil selskabet til enhver tid skulle agere indenfor 

kontraktens rammer. Såfremt der er forhold der påkræver særlige tiltag i servicekontraktdistrikterne 

ud over kontraktens rammer, vil det skulle uføres i tæt dialog med den ressortansvarlige myndighed. 

http://www.naalakkersuisut.gl/


4. november 2022   EM2022/11  

  Bilag A 

EM2022/11 

J.nr.: 01.25.01/22EM-LABU-00011 

 7 

 

Kalaallit Airports Holding A/S 

Kalaallit Airports Holding A/S har fået en revisionspåtegning om ”Væsentlig usikkerhed 

vedrørende fortsat drift” 

- Er finansieringsforholdet kommet på plads? Hvis ikke, hvornår forventes dette afklaret?  

Svar: 

Finansieringsforholdet, som beskrevet i selskabets årsrapport for 2021 omhandlede Qaqortoq 

Lufthavn. Dette blev afklaret med indgåelsen af aftale om finansloven for 2022. Aftalen blev 

indgået d. 18. november 2021. 
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Skat 
Der er eksempler på at udskudt skat og skat af udbytte behandles forskelligt i regnskaberne. 

Udskudte skatter. 

- Greenland holding A/S har medtaget udskudte skatter (26 mio.kr.) som et aktiv.  

Det må således være i forventning om at dette har en værdi for selskabet. Over hvilken 

tidshorisont forventes dette aktiv at blive anvendt? 

Svar: 

Der henvises til besvarelsen på det efterfølgende spørgsmål. 

Greenland Oil Spill Response A/S har ikke medtaget 748 t.kr. (note 7) som aktiv i deres 

regnskab for år 2021. Begrundelsen i regnskabet ”Det er på statusdagen ikke 

overvejende sandsynligt at selskabet inden for en kort årrække vil være i stand til at 

udnytte skatteaktivet, hvorfor skatteaktivet ikke er indregnet.”  

 

- Visit Greenland A/S har ikke medtaget 1.675 t.kr. (note 3) som aktiv i deres regnskab for 

år 2021. Begrundelsen er den samme som ovenfor. 

 

- Naalakkersuisut anmodes om at forklare hvilken værdi ”udskudte skatter” er udtryk for i 

regnskaberne? 

Svar: 

Begrebet Udskudte skatter opstår som regel ved, at der er forskel mellem de regnskabs- og 

skattemæssige værdier, når et selskab bruger forskellige metoder til at afskrive deres aktiver.  

Eksempelvis vil ejendomme som regel regnskabsmæssigt blive afskrevet over 25-50 år alt efter 

brug, mens de skattemæssigt afskrives over 20 år. Herved opstår der en difference mellem 

afskrivningsværdierne, som viser en potentiel skattebetaling senere ved afståelse af aktivet. Det er 

derfor ikke muligt for Naalakkersuisut at forholde sig til tidshorisonten for realiseringen af de 

udskudte skatter, idet disse først aktiveres ved salg af selskabets aktiver. 

  

Derudover er der også ofte afsat en udskudt betaling af A-skatter i regnskaber, idet de indeholdte A-

skatter for december måned først afregnes i januar måned året efter. 

 

Udbytte mindsker selskabsskatten.  

Udbyttelovgivningen i Grønland giver selskaberne skattemæssigt fradrag for deres 

udbyttebetalinger. Det betyder, at selskabsskatten reduceres med skatteværdien af udbyttet.    

Tusass (side 38) i regnskab 2021: 

”Selskabet har udbetalt udbytte på 112,6 mio. kr. hvilket er sammensat af et aftalt ordinært 

udbytte på 87,6 mio. kr. samt et ekstraordinært udbytte på 25 mio. kr. foranlediget af de helt 

særlige omstændigheder relateret til Covid-19 i det grønlandske samfund.”  

Tusass (side 51) i regnskab 2021: 

”Der er i Grønland skattemæssigt fradrag for udbytte. Den skattemæssige værdi af det i 

årsregnskabet afsatte udbytte posteres derfor i overensstemmelse med ovenstående direkte 

på egenkapital. ” 

Tusass (side 61) i regnskab 2021: 

Skatter af udbytter hhv. 36.464 t.kr. og 23.214 t.kr.  
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- I hvilke finansår påvirker det, at selskabets skattebetaling reduceres med ovennævnte 

beløb? 

Svar: 

Fradrag for udloddet udbytte i et selskabs skattepligtige indkomst følger af indkomstskattelovens § 

27. Selskaber mv. kan ved opgørelsen af den skattepligtige indkomst fradrage udbytte, som er 

udbetalt til aktionærer, anpartshavere, andelshavere eller medlemmer som andel af det i sidste eller 

tidligere indkomstår indtjente overskud. 

Udgangspunktet er at udbyttet kan fradrages den skattepligtige indkomst i udbetalingsåret. 

Af § 27, stk. 3 følger dog at Skattestyrelsen kan tillade, at udbytte, som er udbetalt til aktionærer 

mv.  kan fratrækkes i forrige indkomstårs skattepligtige indkomst. Ansøgning til skatteforvaltningen 

skal indgives samtidig med indgivelsen af selvangivelsen.  

Det er normen at Skattestyrelsen tillader selskaber at fratrække udloddet udbytte i den skattepligtige 

indkomst i forrige års indkomst, idet dette oftest er det år, hvor udbytte er optjent og kan henføres 

til.  

 

- Har udbyttebetalinger nogen konsekvens på kommunernes andel af selskabsskatten? 

Svar: 

Udbyttebetalinger har konsekvenser på kommunernes andel af selskabsskatterne på den måde, at 

såfremt et selskab fradrager udbyttebetalingen i den skattepligtige indkomst, vil dette få afsmittende 

virkning således, at den kommunale andel af selskabsskatterne reduceres tilsvarende. I 

udgangspunktet bør der være tale om en udskydelse af skattebetaling, som realiseres når aktivet 

sælges.  

Det kan dog samtidig oplyses, at Skattestyrelsen afregner den kommunale andel af udbytteskatter 

hvert halve år.  

 

- Findes der andre lande, hvor udbytte fratrækkes i den skattepligtige indkomst? 

Svar: 
Naalakkersuisut er ikke vidende om, hvorvidt der findes tilsvarende eller sammenlignelige 

skatteregimer på området i andre lande.
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Spørgsmål til Landskassens regnskab for år 2021 
Grundlaget for spørgsmålene er primært ”Regnskabsmæssige forklaringer 2021”. 

200544 Indtægter fra partnerskabsaftalen med EU 

- Er det korrekt, at der kommer en indtægt på 225 millioner euro i 2022 -2023 svarende til 

1.676 mio. dkr. eller er det over en længere årrække? 

Svar: 

De samlede midler ifølge den seneste samarbejdsaftale (fra 2021 til og med 2027), kan være i alt op 

til 225 mio. €, hvilket svarer til ca. 1,7 milliarder DKK.  

 

Der har været en likviditetsmæssig forskydning i 2021, således, at midlerne forbundet til den nye 

samarbejdsaftale fra 2021 til og med 2027, først kom i 2022. Der har ikke været udbetalinger fra 

den nye samarbejdsaftale i 2021.  

Den gældende finansieringsaftale (2022-2023) for året 2022 lyder på et fast beløb på 22,5 mio. € 

svarende til omkring 167 mio. kr. Hertil kommer et variabelt beløb, som kan være op til 7,5 mio. €, 

hvor beløbet er præstationsafhængigt i fh.t. uddannelsesområdet, og det kan løbe op i omkring 56 

mio. kr.  

 

Den samlede betaling fra EU, som kan være op til 1,7 milliarder kr. (2021-2027) er således fastlagt, 

men måden hvorpå EU-Kommissionen fordeler disse midler, er endnu ikke fastlagt. EU-

Kommissionen kan vælge en ujævn fordeling af midlerne frem til 2027, som bl.a. afhænger af 

dialog mellem Selvstyret og EU om de kommende finansieringsaftaler i samarbejdsaftalen.  

Betalingernes ujævne forløb er således ikke udtryk for et tab for Grønlands Selvstyre, men derimod 

om en forskydning i likviditet. Selvstyret har i en årrække opereret med et passende 

likviditetsniveau, hvorfor dette i praksis hidtil ikke har været noget større problem.  

 

- Er den manglende udbetaling på 188 mio. kr.  svarende til afvigelsen eller er det kommende 

beløb fra EU afhængig af et rapporteringsresultat?  

Svar: 

Den manglende udbetaling fra samarbejdsaftalen (for årene 2021-2027) for året 2021, skyldtes 

likviditetsmæssige forskydninger. Fordelingen af midlerne ser anderledes ud end det der har været 

gældende i tidligere aftale (for årene 2014-2020). 

 

- Er årets bevilling baseret på forventet rest beløb fra EU aftalen frem til 2021? 

Svar: 

Selvstyret har modtaget midler i 2021 fra EU-partnerskabsaftalen fra 2014-2020. De midler der 

vedrører den nye EU-samarbejdsaftale fra 2021 til og med 2027 er likviditetsmæssigt forskudt til de 

kommende år.  
 

Der henvises også til periodiseringsspørgsmål under konto 51.02.02 og 50.01.07. 
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510202 Salg af fiskerettigheder. 

- Er der manglende indtægter fra EU på konto 51.02.02 og konto 50.01.07, således som det er 

konstateret under konto 20.05.44? 

Svar:  

Nej det er der ikke. Der blev forhandlet et større beløb i 2021, end det der var budgetteret.  

 
 

201034 Ekstraordinære foranstaltninger på baggrund af coronavirus 

- Der anmodes om en yderligere specifikation af årets forbrug.  

Svar: 

Der er vedlagt en Excelopgørelse med yderligere specifikation af årets forbrug. Filnavn ”201034 

Departement for Finans – Coronakonto – specificeret” 

 

- Er der sket en opfølgning på udbetalte hjælpepakker i 2020 og 2021? I givet fald vil 

udvalget anmode om at modtage rapportering herom.  

Svar fra Departement for Fiskeri og Fangst: 

Jeg vil blot meddele at der i henhold til administrationskontrakterne med selskaberne vedr. 

hjælpepakke til torskefiskeriet ikke er nogen bestemmelse om opfølgning, rapportering eller andet, 

så der vil ikke blive leveret noget fra vores side. Desuden havde Finansdepartementet ansvaret for 

kontoen samt for udbetalingerne, så vi har ikke nogen oversigt over hvor meget der er blevet brugt 

af bevillingen. 

Svar fra Departement for Bolig og Infrastruktur: 

Mittarfeqarfiit indsendte opgørelser af deres COVID-19 relaterede budgetafvigelser, som løbende er 

gennemgået, med henblik på at sikre at udbetaling af tilskud følger de aftalte retningslinjer. 

Mittarfeqarfiits opgørelser af COVID-19 relateret afvigelser tog udgangspunkt i budgettet for 2019, 

som var det sidste år inden COVID-19 med normal lufthavnsaktivitet. 

 

Der er endnu ikke modtaget svar fra Departement for Udenrigsanliggender, Erhverv og Handel på 

ovenstående spørgsmål. 

 

- Hvorledes er det sikret en adskillelse mellem almindelig drift og corona-relateret 

foranstaltninger?  

Svar: 

Departementet for Finanser og Ligestilling håndterer betalingerne i IRIS. Dette sker med hjælp fra 

DcR. Departementet for Finanser og Ligestilling har ikke umiddelbart nogen mulighed for at 

vurdere om betalinger (på sygehusområdet, coronasekretariatet, beflyvning m.v.) er Coronarelateret 

eller ej. Departementet for Finanser og Ligestilling beder derfor fagdepartementerne om at bekræfte 

coronarelevansen inden betaling effektueres i betalingssystemet. 
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203005 Innovation- og projektopgaver 

FFL2021: ”Nærværende hovedkonto omfatter midler der skal anvendes til analyse- og 

planlægningsarbejde til effektivisering af den offentlige sektor.” 

- Der har været overført midler fra forrige år og der sker overførsel af ikke anvendte midler til 

år 2023. Hvilke projektopgaver er eventuelt blevet udskudt?  

Svar: 

Opgaver, der har været udskudt/forsinket er  

  

- Følgeaktiviteter i forbindelse med implementering af et nyt HR-løn system.   

- En ledig IT teknisk stilling på projekt "Bedre indgange til ASA" 

- Udviklingen af en makroøkonomisk model  

 

- Har der været udarbejdet mål for hvilke opgaver der skulle udføres i 2022, og i hvilken grad 

er disse blevet udført?  

Svar: 

For 2022 er der fokus på følgende hovedprojekter: 

  

- Implementering af et nyt HR-løn system, hvor målet er en automatiseret integration af 

personaleoplysninger, timelønsregistreringer og lønudbetaling. Implementering forventes færdig i 

2023. 

- Udfasning af økonomisystem "XAL" og forberedelse til indkøb af et nyt lånemodul. XAL kører i 

dag på en server fra 2003 og er ikke opdateret siden. Den udgør derfor en væsentlig IT-

sikkerhedsrisiko. Udfasningen forventes færdig i 2023. 

- Videreførsel af projekt "Bedre Indgange til ASA" - hvor målet er større brugervenlighed ved 

henvendelser og rådgivning om overenskomster, personaleforhold, regnskabsforhold, 

bygningsforhold og offentlige indkøb. Projektet kører løbende med en række undermål. 

- Understøttelse af tolkefunktionen via funktionen "TMS" (automatisk oversættersystem) - hvor 

målet er at øge tolkenes muligheder for at arbejde hurtigt og levere høj kvalitet.  

 

- Iht. FFL2021 er der 8 ansatte og 0 chefer. Hvor mange konsulenter er der tilknyttet denne 

konto? 

Svar:  

Personaleforbruget i 2021 dækker over 6 faste interne stillinger fordelt på 3 tolke ansat til 

tolkeprojektet "TMS" - et automatiseret oversættersystem, to stillinger i forbindelse med 

implementering af ERP-systemet "PRISME" og udfasning af "XAL" og 1 stilling dedikeret til 

"Bedre indgange til ASA".  
 

203010 Bygningsdrift og vedligeholdelse 

- Hvilke opgaver iværksat af IKIIN er der tale om? Gerne med beløbsangivelse.  

Svar: 

I 2021 og tidligere har der ikke været anvendt et projektstyringsværktøj, idet udgifterne har været 

afholdt over en driftsbevilling. Årets udgifter til vedligeholdelse og reparation af bygninger hørende 
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under Naalakkersuisoq for Uddannelse, Kultur, Idræt og Kirke har været drevet af løbende opståede 

og indmeldte behov. 

Der er primært tale om vedligeholdelses- og reparationsprojekter iværksat indenfor områderne 

kollegier, kirker samt uddannelse-   og kulturinstitutioner. 

I 2021 er der bl.a. renoveret klimaskærme på 4 kollegier, samt foretaget indvendigt renovering af 

samme.   

Hovedkontoen har mulighed for store overførselsadgange. Det er muligt med op til 50% af 

bevillingen i finansåret, hvilket på nuværende tidspunkt svarer til op til 39 mio.kr. Ultimo er 

overført 19 mio. kr. 

 

- Er der udarbejdet en realistisk plan fremadrettet for at holde budgettet? 

Svar: 

Fra og med 2022 er vedligeholdelse og reparation af bygninger hørende under Naalakkersuisoq for 

Uddannelse, Kultur, Idræt og Kirke overført til Renoveringsstyrelsen under Departement for 

Boliger og Infrastruktur, hvor der anvendes et projektmodul. Der vil således fremadrettet blive 

foretaget en økonomisk styring af de enkelte opgaver i lighed med styringen af anlægsopgaverne 

under Anlægs- og Renoveringsfonden. Indenfor kort tid afsluttes en større gennemgang af området - 

herunder opgaveporteføljer og planlægning fremadrettet, for at sikre den korrekte 

bevillingsmæssige hjemmel. 

 

- Hvorfor har IKIIN ikke været en del af den årlige planlægning?  

Svar: 

Som nævnt ovenfor, har, årets udgifter til vedligeholdelse og reparation af bygninger hørende under 

Naalakkersuisoq for Uddannelse, Kultur, Idræt og Kirke, været drevet af løbende opståede og 

indmeldte behov. Ønsket om en bedre planlægning ligger netop bag etableringen af 

Renoveringsstyrelsen.  
 

300102 Socialstyrelsen 

Overordnet set kan det være meget fornuftigt, at der gives adgang til at midler kan overføres fra et 

år til det efterfølgende.  Covid 19 situationen var uden fortilfælde og i enkelte tilfælde virker det 

som, at denne adgang benyttes uden konkret vurdering af, om der har været afholdt de tiltag som 

midlerne var afsat til.  

- Hvor stort et beløb var afsat til afholdelse af familierådslagning? Hvor stort et beløb er 

anvendt til dette i 2021?  

Svar:  
Der var afsat kr. 900.000 kr. til lønninger og afholdelse af familierådslagningskurser. Grundet Covid 19 har 
det ikke været muligt at anvende alle midler afsat til familierådslagning. I 2021 var der kun anvendt kr. 
658.913,00 kr. til formålet, da det grundet covid 19 ikke var muligt at rejse til kommunerne i længere varende 
perioder. 

 

301037 Landsdækkende døgninstitutioner for børn og unge 

Bevillingen i FFL2021 var med større driftsudgifter og større indtægter.   

- Hvordan er de faktiske realiserede tal? 

Svar:  
De realiserede tal er som vist nedenfor iflg. Selvstyrets økonomisystem 
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Grunden til at indtægterne var mindre i 2020 end i 2021, er, at der var overført et mindre forbrug på kr. 5.2 
mio. i 2020. Ved systemfejl var kr. 5,2 mio. fratrukket fællesudgifterne og fremgik derfor heller ikke af rækken 
”overført mindreforbrug” i tabellen ”Forventede aktivitetstal” på side 315 i FL2021.  
Der var tilført kr. 2,1 mio. i Meeqqat angerlarsimaffiat Uummannaqs bevilling i FL2021.  

 

- Har de øgede midler haft en målbar effekt? 

Svar: 
Det er ikke muligt at måle en effekt af de øgede midler, da disse midler har dækket målgruppens større 
kompleksitet, dybereliggende problematikker og derved et større behov for mere personale omkring det 
enkelte barn. Det er et generelt billede for børnene, der bliver indskrevet på døgninstitutionerne. De øgede 
midler dækker en opnormering i personalegruppen, hvor der er øgede midler til dækning af en opnormering 
med 4 pædagoger og 3 medhjælpere. 
 

- I hvilket omfang benyttes der ikke faglært personale i institutionerne?  

Svar: 
Ufaglærte ansatte er følgende: 
 

 
 

301049 Sociale indsatser mod omsorgssvigt 

Der er opsamlet mange midler til næste år.  

- Hvor stor en del af de anvendte midler i indeværende år har været anvendt på 

administration?  

-  
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Svar:  
Der er i 2021 anvendt kr. 954.525.  
I indeværende år er der ikke anvendt midler til administration på denne konto, da de udelukkende er anvendt 
til andre initiativer. 

 

- Er det realistisk at anvende midlerne inden udgangen af 2023?  

Svar: 
Da en del af indsatserne i initiativerne bliver finansieret af denne hovedkonto i 2023, er det på nuværende 
tidspunkt svært at vurdere, om midlerne bliver brugt. 

 

301341 Handicapinstitutioner 

Bevillingen i FFL2021 var med større driftsudgifter og større indtægter.   

- Hvordan er de faktiske realiserede tal?  

- Har de øgede midler haft en målbar effekt?   

- I hvilket omfang benyttes der ikke faglært personale i institutionerne?  

Svar: 
De realiserede tal er som vist nedenfor iflg. Selvstyrets økonomisystem. 
Grunden til at indtægterne var mindre i 2020 end i 2021, er, at der er overført et mindre forbrug på kr. 2,1 
mio. i 2020. Ved systemfejl var kr. 2,1 mio. fratrukket fællesudgifterne og fremgik derfor heller ikke af rækken 
”overført mindreforbrug” i tabellen ”Forventede aktivitetstal” på side 336 i FL2021. Det samme gør sig 
gældende for FL2021 i tabellen, hvor et overført merforbrug på kr. 3,4 mio. ved systemfejl var tillagt i 
”Fællesudgifter og projekter”.  
Der var reelt ikke forventede større driftsudgifter for institutionerne i FL2021, hvorfor den øgede takst 
udelukkende skyldtes overforbrug i Regnskabet 2019. 
Ufaglærte ansatte er følgende: 

 

 

310704 Revalidering 

- Er der undersøgt hvorfor kommunerne ikke har henvist som forventet? 

Svar:  

Der er små udsving i det antal personer, som kommunerne siden 2011 har bevilget revalidering (se 

tabel nedenfor). Der kan være udsving i forhold til længden på de bevilgede revalideringsforløb, 

disse er konkret relaterede til den enkelte borgers personlige og helbredsmæssige forhold.  

De kommunale sagsbehandlere på revalideringsområdet oplyser samstemmende til Naalakkersuisut, 

at de ”henviser til revalidering som de plejer”. 



4. november 2022   EM2022/11  

  Bilag A 

EM2022/11 

J.nr.: 01.25.01/22EM-LABU-00011 

 16 

 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021 

Under 20 år 4 19 12 3 1 6 5 0 1 0 0 

20 – 24 år 32 52 51 31 21 29 29 14 8 13 10 

25 – 29 år 43 54 53 28 34 42 31 22 22 19 12 

30 – 34 år 38 48 43 26 27 44 31 27 17 29 21 

35 – 39 år 22 25 24 13 33 40 32 25 25 30 27 

40 – 44 år 54 42 42 25 17 33 28 18 28 32 25 

45 – 49 år 54 63 51 43 44 54 36 22 19 26 20 

50 – 54 år 46 47 48 31 47 63 57 51 41 48 37 

55 – 59 år 20 35 29 29 25 59 51 52 48 63 81 

60 – 62 år 12 14 14 20 16 16 31 19 13 21 24 

63 – 66 år 7 0 9 15 7 14 13 18 15 20 14 

Uoplyst 0 1 0 0 0 0 0 0 0 0 0 

I alt 332 400 376 264 272 400 344 268 237 301 271 

 
 

- Hvilken betydning har det på området, at der er sket flere skift af resortansvarlig? 

Svar:  

Det er Naalakkersuisuts vurdering, at diverse ressortændringer ikke har haft afgørende betydning 

for i hvilket omfang kommunerne bevilger revalidering eller hvor længe (og dermed hvor store 

udgifter) det enkelte revalideringsforløb varer. 
 

310705 Majoriaq 

- Hvilken betydning har det, at 3 kommuner ikke har fremsendt alle refusioner? 

Svar:  

Det betyder Kommune Kujalleq, Kommune Qeqertalik og Avannaata Kommunia ikke har brugt alle 

midlerne, der var afsat til værksteder. 

 

Værkstedet er et tilbud om opkvalificering i Majoriaq af unge og yngre borgere, der har behov for at 

styrke personlige og sociale kompetencer, og som ikke er klar til at komme i arbejde eller i gang 

med et FA (folkeskolens afgangsprøve) opkvalificerende forløb. 

 

Der var afsat 1.241.412 kr. til Kommune Kujalleq men kommunen har fremsendt 

refusionsanmodninger for 462.405 kr. i 2021. 

Der var afsat 1.707.708 kr. til Kommune Qeqertalik, men kommunen har fremsendt 

refusionsanmodninger for 426.028 kr. i 2021. 

Der var afsat 696.886 kr. til Avannaata Kommunia, men kommunen har fremsendt 

refusionsanmodninger for 361.901 kr. i 2021. 

 

Kommuneqarfik Sermersooq har brugt alle 3.051.494 kr. der var afsat til kommunen. 

Qeqqata Kommunia har brugt alle 1.707.708 kr. der var afsat til kommunen. 

I Majoriaq-centrenes årlige rapporteringer blev der ikke forklaret, hvorfor Kommune Kujalleq, 

Kommune Qeqertalik og Avannaata Kommunia ikke har brugt alle afsatte midler til værksteder. 

 

En af Majoriaqs opgaver er at gennemføre vejledning i alle bygder med over 10 unge i bygden, i 

aldersgruppen 15 og 29 år og når der er mindre en 10 unge i bygden vurderer Majoriaq om 

vejledningen skal foregå i nærmeste bygd, by, per telefon eller online.  

Der var afsat i alt 600.000 kr. til bygdevejledning for alle kommunerne. Og der blev brugt i alt 

112.045 i 2021.  
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Ifølge Majoriaq-centrenes årlige rapporteringer, er alle Majoriaq-centres forklaringer forskellige. 

Nogle Majoriaq-centre laver regelmæssigt bygdevejledninger. Der er nogle Majoriaq-centre, der 

skriver, at i bestemte bygder er der ikke flere unge eller for få unge, hvorfor Majoriaq er holdt op 

med at lave bygdevejledninger i bestemte bygder. Enkelte Majoriaq-centre er begyndt at lave 

bygdevejledning telefonisk. Der er et Majoriaq-center, der skrev, at det ikke er muligt at lave 

bygdevejledning for flere af deres bygder pga. dårlige eller slet ingen overnatningsmuligheder i 

bygderne. Der er også Majoriaq-centre der ikke kunne lave bygdevejledninger på grund af covid-19 

situationen. 

Der var afsat 660.000 kr. for hver kommune for ikke-boglig forløb. Det var kun Qeqqata 

Kommunia der brugte alle 660.000 kr. Det er en valgmulighed Majoriaq-centrene har, for at kunne 

afholde ikke-boglig forløb. Ikke-boglig forløb er et tilpasset forløb for unge deltagere årligt med 

minimum tre måneders varighed. Målgruppen for ikke-boglig opkvalificering er unge og yngre 

borgere, der har behov for en styrkelse af personlige- og sociale kompetencer, og som ikke er klar 

til at komme i arbejde eller i gang med et bogligt opkvalificerende forløb. 
 

340102 Patienterstatninger 

- I svar til udvalget sidste år var der en forventning om at ny lovgivning ville give en lettere 

og bredere adgang til ansøge om erstatning. Er dette blevet tilfældet? 

Svar:  

Departementet for Sundhed er blevet opmærksom på at der i dansk lovgivning er behov for en 

tilpasning af lovgivningen således at Patienterstatningen har hjemmel til at kunne behandle de 

grønlandske erstatningssager. Departementet har været i kontakt med de relevante danske 

myndigheder med henblik på at sikre sig at den danske lovgivning bliver tilpasset, men dette er en 

proces der tager tid for de danske myndigheder, og som der bliver arbejdet på løbende. Når der er 

lavet de relevante tilpasninger i den danske lovgivning, forventes det at der vil blive genfremsat et 

forslag til en klage- og erstatningslov for Inatsisartut, der skal sikre vores patienter en bedre og 

bredere klageadgang. 

 

- Der anmodes om oplysninger om antal sager, ekspeditionstider og ventetider?  

Svar: 

Der er i 2022 registreret 6 sager, og der er modtaget yderligere 22 som afventer oprettelse i 

departementet, men hvor sagsbehandlingen er på begyndt i andet regi. 

Der er pt. 60 sager som afventer ekstern behandling og 57 sager som er klar til behandling i 

departementet, og i disse 57 sager er der i 29 sager udtalt kritik fra disciplinærnævnet. I sager hvor 

der ikke er udtalt kritik, vil der som udgangspunkt ikke blive udbetalt erstatning. I de sager hvor der 

er udtalt kritik vil det blive vurderet om der er grundlag for erstatning, om der er behov for at 

indhente sundhedsfaglig vurdering af skaden med henblik på at vurdere grundlaget for erstatning og 

evt. mén beregning. De sager der pt. er oprettet i departementets journalsystem og som ikke er 

færdigbehandlet fordeler sig således: 
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 341002 Vedligeholdelse af Selvstyrets bygninger 

- Er beløbet til overførsel til næste år udtryk for en disponering til konkrete ikke færdiggjorte 

og ikke afregnede projekter?  

Svar: 

Ja, det overførte beløb på 7.808 (t.kr) er udtryk for en disponering af midler til konkrete ikke 

færdiggjorte og ikke afregnede projekter. I 2022 omfatter disponeringen af midler 171 projekter i 

alt. 

 

- Der anmodes om en specifikation af årets forbrug  

Svar:  

Der henvises til specifikationen over realiseret forbrug 2021 i FFL23 s. 377: 

Aktivitetstal  Realiseret 2021 

Planlagt bevarende vedligehold af udvendige 

bygningsdele (klimaskærm) 

Akut bevarende vedligehold  

                                                                                                       

2.600.000 kr. 

1.026.000 kr. 

Småreparationer og indvendigt vedligehold 

Hovedistandsættelse 

1.446.000 kr. 

0 kr.  

Mindre ombygninger, moderniseringer og 

udskiftning af fast inventar  

                                                                                               

12.319.000 kr.  

Mindre og uopsætteligt vedligehold  85.000 kr. 

Ekstern rådgivning  2.365.000 kr. 

 

Der blev i 2021 planlagt og udført 197 vedligeholdelsesprojekter på Sundhedsvæsenets bygninger. 

Top-5: 

1. Renovering af sengestuer, isolationsstuer m.v. på regionssygehuset i Ilulissat. 

2. Nyt ventilationsanlæg og vedligehold på sundhedscenteret i Paamiut 

3. Udskiftning af tag på sundhedscenteret i Uummannaq 

4. Indvendigt og udvendigt vedligehold på sundhedscenteret i Tasiilaq 

5. Solcelleanlæg på Sundhedscenteret i Nanortalik. 
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341101 Patientbehandling i udlandet, somatisk 

- Kan den mindre aktivitet have noget med begrænsninger i antallet af Covid-19 flyvninger at 

gøre? 

Svar:  

Nej, begrænsningen i COVID-19 flyvninger vurderes ikke at have haft en udslagsgivende effekt på 

denne hovedkonto. 

Der henvises til Sundhedsvæsenets regnskabsforklaring til hovedkonto 34.11.01. 

Situationen med COVID-19 har medført mindre aktivitet på danske hospitaler. Patientflowet til 

Danmark varierer meget, og der har ligeledes været tendenser til færre og billigere patienter de 

senere år. Historisk set kan denne tendens ikke forventes at fortsætte. 

- Er der nogle erfaringer på dette område under Covid 19, som bør fremhæves til det 

fremtidige arbejde? 

Svar: 

Nej. 

- Der er fremført ikke anvendte midler på 8 mio.kr. Der fremføres ingen midler til 2022. 

Hvorfor benyttes denne adgang ikke?  

Svar:  

COVID-19 pandemien gjorde sit indtog i Grønland primo 2020 og påvirkede Sundhedsvæsenets 

drift og planlagte aktivitet. 

Overførslen fra 2020 til 2021 skete med henblik på afvikling af en forventet patientpukkel, ophobet 

som følge af driftspåvirkningen. Der opleves en mere normaliseret afvikling af aktivitet, hvorfor 

adgangen til overførsel ikke er udnyttet. 

 

341108 Misbrugsbehandlingsplan 

- Er der udført en evaluering på indsats contra forbrug af økonomiske midler? 

Svar: 

Der er en igangværende evaluering ved et Ph.d.studie, der ser på implementeringen og på om der er 

effekt. Specifikt ses på de områder, som "Forslag til national plan for fremtidens 

misbrugsbehandling" pegede på som essentielle for samfundet: "Samfundet er afhængigt af: At vi 

kan bryde den negative sociale arv. At behandlingseffekten efter misbrugsbehandling kan 

fastholdes, At tidligere misbrugere kommer i arbejde og/eller får en uddannelse, så de bidrager til 

udviklingen af vores samfund – praktisk som økonomisk". Det er vanskeligt at sætte tal på præcis, 

hvor meget man økonomiske kan forvente at rusmiddelbehandling kan give af økonomisk udbytte, 

men Allorfik har i årsrapporten for 2021, kapitel 6, kunne vise, at rusmiddelbehandling øger 

arbejdsmarkedstilknytningen og har en positiv indflydelse på borgerens relationer, øger fravær af 

kriminalitet og mindsker psykisk mistrivsel, herunder selvmordsadfærd (selvmordsforsøg og 

selvmordstanker). Denne evaluering er mulig fordi Allorfik siden starten har arbejdet på at følge 

borgerne op til 12 måneder efter endt behandling. Det har de sidste år gjaldt for alle borgere i 

behandling dvs. også borgere, der ikke har gennemført.  
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Når den samlede effekt af behandlingen skal vurderes, er det meget vigtigt at tage i betragtning, at 

dem, der søger behandling, har mange udfordringer, f.eks. omkring opvækstforhold (55 % opvokser 

med ustabile eller kaotiske forhold i hjemmet, 70 % er opvokset med alkoholproblemer og 22 % er 

opvokset med hashproblemer), ca. 60 % har været udsat for seksuelle overgreb, 59 % har ingen 

uddannelse ud over folkeskolen, 8-10% er decideret hjemløse og ca. 25 % har en usikker 

boligsituation. Derudover har næsten alle gæld til det offentlige og 12 % har aktuelle problemer 

med retssystemet.  Se https://allorfik.gl/nyheder/2022/06/aarsrapport-2021?sc_lang=da 

 i forbindelse med årsrapporten 2021, kapitel 6. 

 

I Ph.d projektet er planlagt, at Allorfiks registre skal samkøres med Grønlands Statistiks registre og 

med Allorfiks Nationale Rusmiddelregistre. I denne forbindelse skal der beregnes forbrug pr. 

borger, men også borgerens status før og efter behandlingen. Størrelser som løn, offentlige ydelser 

kan udregnes før og efter behandling. Desværre vil det være umuligt at sætte tal på forbedret 

livskvalitet, forbedrede relationer og andre "bløde" effekter af behandlingen. 

 

- Der må kun overføres en del mindre forbruget til 2022. Har det nogen effekt? 

Svar: 

Allorfik har haft et mindreforbrug de sidste år, idet nye initiativer ikke har kunnet iværksættes pga 

Covid 19. I år er det for første gang lykkedes at lave indsatser i Tasiilaq og senere på året også i 

Qaanaaq. Allorfik har styrket sin information til kommunerne med det formål, at de i højere grad får 

gjort brug af at kunne få lokal behandling i alle byer to gange årligt. Allorfik har endvidere løsnet 

sin visitationsprocedure.  

 

Overførsel af mindre forbruget i 2021 til 2022 har delvis kunnet anvendes til forbedre 

Allorfikscentrenes og Katsorsaavik Nuuks lokale behandlingssteder. De fysiske rammer er vigtige 

for at borgeren føler sig velkommen og vores nyere indsatser omkring ungebehandling i grupper og 

familiebehandling kræver lidt andre rammer end oprindeligt projekteret med. Det vil derfor være 

vigtigt at kunne overføre midler til de næste år.  

 

- Det noteres, at der er påbegyndt en brugerundersøgelse. 

Der må gerne henvises til relevant link, hvor resultatet af interviewene kan findes.   

Svar: 

Der henvises til svar om evalueringsindsatser jf. ovenfor samt årsrapporten 2021 kapitel 6. Se 

https://allorfik.gl/nyheder/2022/06/aarsrapport-2021?sc_lang=da 

 

341201 Sundhedsregioner, lægebetjening 

- Der anmodes om en specifikation opdelt på personaleomkostninger, rejseudgifter og 

vareforbrug, gerne med sammenligningstal eller budgettal.  

 

 

 

 

https://allorfik.gl/nyheder/2022/06/aarsrapport-2021?sc_lang=da
https://allorfik.gl/nyheder/2022/06/aarsrapport-2021?sc_lang=da
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Svar:  

1.000 kr 2019 2020 2021

Personaleomkostninger 332.309         335.635         348.699         

Rejseudgifter 30.316           31.958           32.123           

Varekøb 53.608           60.118           56.352           

Total 416.233         427.711         437.174          

 

341206 Fællesomkostninger 

- Hvor langt er Sundhedsvæsnet med anvendelse af patientdata på tværs af enheder? 

Svar:  

Med få undtagelser anvender enhederne i Sundhedsvæsenet det samme elektroniske 

patientjournalsystem (EPJ) og der er således adgang til patientdata på tværs af enheder. 

Sundhedsvæsnet har igangsat arbejdet omkring et nyt fælles EPJ, som en afløser for det nuværende 

system, da systemet er forældet, og der derfor ikke længere kan laves nye udviklingstiltag på 

systemet.  

 

- Indeholder posten konsulent ydelser? Hvor mange konsulentkroner er der anvendt de 

seneste 2 år? 

Svar: 

På denne hovedkonto ligger driften af Sundhedsvæsenets Stab IT & Digitalisering. Stort set alle 

afholdte konsulentomkostninger vedrører IT konsulenter til drift og udvikling af Sundhedsvæsenets 

systemer. Det kræver meget specifikke kompetencer at drive mange forskellige IT-systemer og 

derfor har Sundhedsledelsen i vid udstrækning valgt at anvende konsulentydelser.  

Drift og supportfunktionen af IT i Sundhedsvæsenet er udliciteret gennem almindeligt udbud til 

partneren Fujitsu, hvorfor der her også anvendes konsulentomkostninger til en del af den daglige 

drift.  

Omkostninger til konsulenter svinger over årene meget, alt efter typen af udviklingsprojekter og 

driftsudfordringer. Der er i 2020 anvendt 12,3 mio. og i 2021 14,3 mio. på konsulentydelser. 

 

- Hvilket styringsredskaber anvendes til økonomistyring? 

Svar:  

Der anvendes samme redskaber til økonomistyring for denne hovedkonto, som for de øvrige konti i 

Sundhedsvæsenet. Dette omfatter månedlige budgetopfølgninger, kvartalsvise 

budgetopfølgningsmøder med de budgetansvarlige i enhederne og udarbejdelse af prognose for året. 

 

- Kunne der have været foretaget omrokering eller ansøgt om tillægsbevilling, hvis 

overforbruget havde været kendt tidligere? 
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Svar: 

Ja, det havde være muligt at søge en budgetneutral rokade til dækning af merforbruget, såfremt 

dette var set tidligere. For at undgå dette, følges budgettet endnu tættere, men der kan komme 

udsving sidst på året, som ikke nødvendigvis kunne forudses. Der søges hvert år budgetrokader jf. 

tekstanmærkningerne for Sundhedsvæsenets hovedkonti. 
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400108 Sektorprogram for Uddannelse 

- Hvad dækker forbruget over?   

- Udvalget anmoder om en specifikation og forklaring af forbrug evt. fordelt på lønkroner, 

konsulentbistand og andre poster.  

Svar: 

AD 1-2. 

I år 2021 blev 7.800.794, - kr. af bevillingen udmøntet, og udgifterne fordelte sig på nedenstående 

vis, opdelt efter artskonti (art 3). 

Art Benævnelse Beløb (kr) 

2214 Ekstern bistand 3.700.638 

2208 Køb af varer 1.390.546 

2201 Direkte personaleomkostninger 698.455 

2204 Manuel løn 676.418 

2209 Køb af tjenester 586.949 

2207 Øvrige personaleomkostninger 512.667 

1317 Overførsler til erhverv 78.000 

2205 Rekruttering og fratrædelse 50.233 

2210 Husleje 44.673 

2206 Kompetenceudvikling, ansatte 43.655 

2212 IT og kommunikation 17.969 

2213 Repræsentation 591 

 

- Hvor meget tid eller kroner er anvendt på at opfylde EU partnerskabsaftalen?   

Svar: 

Det er ikke muligt at give en præcis opgørelse over de ressourcer, der anvendes i relation til 

samarbejdsaftalen med EU, da en stor del af dette arbejde ville skulle udføres, også hvis dette 

samarbejde ikke fandt sted, og da arbejdsmængden varierer meget afhængig af, om der f.eks. pågår 

nye forhandlinger eller udarbejdes EU-finansierede evalueringer. Hvis EU samarbejdet ikke gjorde 

sig gældende, kunne Departementet for Uddannelse, Kultur, Idræt og Kirke sandsynligvis frigive op 

til et halvt årsværk og spare diverse øvrige udgifter på op til 250 t.kr./år (rejseudgifter deslige). 

 

400201 Kollegieadministrationens Fælleskonto 

- Har regnskabsdata ikke været ajourført eller hvorfor blev det vurderet at det ikke var aktuelt 

at ansøge om Tillægsbevilling. 
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Svar: 

Det vurderes, at regnskabsdata har været ajourført.  Kollegieadministrationen blev først sent på året 

opmærksom på det truende merforbrug, hvorfor for det blev anset som mest korrekt at 

regnskabsforklare dette. Der henvises herom til Grønlands Selvstyres Budgetregulativ af 17. juni 

2008, hvor det følgende fremgår i afsnit 4.2.3 Drifts- og tilskudsbevillinger: 

”På drifts- og tilskudsbevillinger kræves tillægsbevilling ved ændringer af bevillingernes størrelse 

eller formål. 

Hvis der kan forventes en budgetoverskridelse på en hovedkonto, skal der med det samme 

iværksættes tiltag, der kan reducere forbruget, eller der skal ansøges om tillægsbevilling. 

Ingen udgift kan afholdes uden forudgående bevilling. Hvor der ikke i finansloven eller 

lovgivningen i øvrigt er hjemmel til at gennemføre en disposition, skal der derfor tilvejebringes 

bevillingsmæssig hjemmel forud for dispositionens gennemførelse. Der bør således ikke søges om 

merbevilling sidst i finansåret, når det er åbenlyst, at en budgetoverskridelse er uundgåelig. 

Årsagen til budgetoverskridelsen bør i stedet klargøres i regnskabsforklaringerne til landskassens 

regnskab. 

Der henvises til Regnskabshåndbogens afsnit 7.3.” 

Som det fremgår af den regnskabsmæssige forklaring, har der været flere besparelsesinitiativer i 

løbet af perioden, og merudgifterne er som følge af nødvendig vedligeholdelse, hvorfor 

merforbruget har været yderst vanskeligt at undgå. 

Naalakkersuisut er dog opmærksom på behovet for en styrket fokus på bevillingsstyring og –

opfølgning fsva. denne hovedkonto, så det kan blive sat ind i rette tid med korrigerende tiltag i de 

kommende år, såfremt hovedkontoen trues af merforbrug.  

 

- Udvalget vil gerne have en specifikation af forbruget. 

Svar: 

Den ønskede specifikation af forbruget er vedlagt som bilag. 

 

400204 Rentetilskrivning 

- Kan der gives nogen forklaring på hvorfor denne postering først kommer nu? 

Svar: 

Forklaringen ligger i, at den tekniske rettelse i forbindelse med nedlæggelsen af nærværende 

hovedkontoen skulle have været sket i samme finansår som hovedkontoen blev nedlagt. 

Uddannelsesstøtteforvaltningen kunne først foretage den tekniske rettelse i slutningen af 2021 efter 

anvisning og hjælp fra Den Centrale Regnskabsafdeling. 

  

- Er tallene på konto 40.02.03 korrekte nu? 

Svar: 

Det er opfattelsen, at tallene er korrekte, idet den tekniske ændring var budgetneutral. 
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401011 Ado Lyngep Atuarfia 

- Udvalget anmoder om regnskab og revisionsprotokol for 2021. 

Svar: 

Ado Lyngep Atuarfiatas bevillingsregnskab for 2021 samt Intern Revisions revisionsrapport 22.14 

af 25. april 2022 er vedhæftet. 

 

- Hvorfor er der ikke søgt Tillægsbevilling? 

Svar: 

Der henvises til det gældende budgetregulativ som citeret i besvarelsen til ”400201 

Kollegieadministrationens Fælleskonto”. 

 

Som det fremgår af den regnskabsmæssige forklaring har der været øgede udgifter til elevrejser og 

ledsagerrejser samt vedligeholdelse af skolens bygninger. Desuden har bevillingen til drift, 

herunder el, vand og varmeregninger, madvarer mv. ikke fulgt prisudvikling de senere år, hvorfor 

merforbruget har været uundgåeligt. Derudover kan det bemærkes, at lønningerne også er en 

væsentlig del af merforbruget, som det beklages ikke har været medtaget i de regnskabsmæssige 

forklaringer. 

 

Naalakkersuisut er opmærksom på behovet for en styrket fokus på bevillingsstyring og –opfølgning 

fsva. denne hovedkonto, så det kan blive sat ind i rette tid med korrigerende tiltag i de kommende 

år, såfremt hovedkontoen trues af merforbrug.  

 

409106 Efteruddannelse af faglærere 

- Hvordan opdages denne fejlpostering ? 

Svar: 

Fejlen blev konstateret af Campus Kujalleqs bogholderi ved kontrol. 

 

- Er der tale om enkeltstående tilfælde eller har der været andre lønfejl? 

Svar: 

Der er tale om enkeltstående tilfælde. 

 

409108 Kalaallisuuliornermik Ilinniarfik 

- Er de ekstra afsatte midler i FFL2021 til ekstra faglærer til iværksætterfaget blevet anvendt 

fuldt ud? 

Svar: 

Iværksætterfagene kunne ikke gennemføres som følge af de anførte forhold i den regnskabsmæssig 

forklaring for nærværende hovedkonto. Midlerne er således ikke anvendt til formålet i 2021.  

 

- Er der en årsag til at overforbruget ikke skal fremføres som besparelse i det kommende år? 
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Svar: 

En sådan overførsel af merforbrug kræver en bemyndigelse og skal fremgå af tekstanmærkningerne 

til hovedkontoen i finansloven. Af den grund kan overforbruget ikke fremføres som besparelse i 

kommende års finanslov.  

 

- Hvor stor en udgift er der anvendt til sælskind?  

Svar: 

45. t.kr.  

 

409116 Grønlands Handelsskole, Nuuk 

- Skolen oplyser, at der har være flere ubesatte stillinger. Der anmodes om nærmere 

information om, hvilke aktiviteter, som er blevet påvirket og konsekvenserne heraf.  

Svar: 

Grønlands Handelsskole har oplyst følgende: 

 ”Alle strategiske initiativer, udviklingsaktiviteter og projekter blev sat i bero, jf. aftale med 

bestyrelsen. Af de større strategiske initiativer, udviklingsaktiviteter og projekter som blev sat i bero 

kan nævnes a) Placering og projektansøgning til fondsfinansieret campusbygning, b) udvikling af 

nye uddannelser efter behov fra erhvervslivet indenfor bl.a. HR, digital kommunikation, offentlig 

administration og iværksætteri og c) pilotprojekt for kvalitetssystem på de videregående 

uddannelser. Bilagt er kopi af den samlede budgetopfølgning for 2021 godkendt af bestyrelsen. 

Midlerne fra det forgangne år (henlæggelsen) afsættes årligt til forbedring og udviklingsformål på 

skolen. Skolens bygninger er gamle, og for at gøre undervisningen mere inspirerende og spændende 

for elever og studerende har og er der et stort fokus på at forbedre og udvikle de digitale 

undervisningsplatforme og -udstyr samt at brugen af it-pædagogiske værktøjer og 

undervisningsformer kan integreres i den daglige undervisning. Endvidere er IT-infrastruktur og 

konferenceudstyr i undervisningslokalerne i forhold til at kunne lave en høj kvalitet i 

onlineundervisning prioriteret. Særligt har der også været fokus på at afsætte midler til at udvikle 

pilotprojektet for kvalitetssystemet for videregående uddannelser, idet det er et ressource- og 

økonomisk krævende udviklingsprojekt.” 

 

- Der er overført midler på 4 mio. kr. til næste år i henhold til muligheden for 

overførselsadgang. Indgår dette beløb som en almindelig driftspost i det kommende år? 

Svar: 

Som regel indgår overførslen ikke som en almindelig driftspost, men den anvendes til forbedring og 

udviklingsformål på skolen. Eksempelvis har skolen gennem de senere år investeret i IT-

infrastrukturen og overgang til cloudbaseret Microsoft 365 og Microsoft Education løsninger, 

investering i konference/undervisningsudstyr til forbedring af den online undervisning både på 

skolen og på Ledelsesakademiet, til forbedring af det indvendige vedligehold af skolens bygninger, 

som falder under skolens ansvar som bruger af gamle bygninger samt til øget kompetenceudvikling 

af undervisere og personale. 
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409123 Campus Kujalleq 

- Hvorfor er der ikke søgt Tillægsbevilling 

Svar: 

Naalakkersuisoq for Uddannelse, Kultur, Idræt og Kirke har ved skrivelse af 22. april 2022 besvaret 

et spørgsmål fra Revisionsudvalget om, hvorfor der ikke er søgt om tillægsbevilling. Der henvises i 

det hele til dette svar. 

Som det fremgår af den regnskabsmæssige forklaring, så skyldes merforbruget i høj grad 

lønudgifter. Derudover har der været væsentlig højere udgifter til kollegier som følge af 

bygningernes dårlige stand og indkøb af inventar.  

 

409126 Uddannelsesindsats inden for det sociale område 

- Hvad blev konklusionen på evalueringen? 

Svar: 

Konklusionen på evalueringen var, at det specialpædagogiske område skal styrkes, både 

uddannelsesplanen og studieordningen i form af mere samarbejde mellem uddannelsesinstitutionen 

og praktikstederne undervejs i praktikforløbet, således at de studerende er bedre klædt på til praksis 

indenfor specialområdet, samt i form af gæstelærer-ordning med henblik på at styrke introduktionen 

til det specialpædagogiske område forud for praktikforløb. Det vil til dels være en tilrettelæggelse af 

undervisningen, som bedre imødegår behov for at synliggøre området på den ordinære uddannelse, 

men også et bredere samarbejde med specialområdet, så praktikforløbene forberedes, og de 

studerende ser specialområdet som et aktuelt arbejdsområde efter endt uddannelse.  

Desuden skal der igangsættes specialpædagogisk efteruddannelse på diplomniveau, som dækker 

døgninstitutioner, botilbud og handicapområdet. Dette arbejde er igangsat og forventes udbudt i 

2023. Hertil skal der indgås samarbejdsaftaler med uddannelsesinstitutioner i Danmark med henblik 

på lærerressourcer mv. 

 

- Har budgettet været korrekt?  

Svar: 

Overordnet er kontoen med de planlagte formålsaktiviteter korrekt estimeret budgetmæssigt, men 

igangsættelsen af de formålsbestemte aktiviteter er af forskellige årsager, som redegjort for i 

tidligere regnskabsmæssige forklaringer, ikke blevet igangsat grundet forsinkelser i forhold til 

analyser og evalueringsarbejde forud for igangsættelse af bestemte uddannelsesaktiviteter. 

Forventningen er derfor, at budgettet er passende for de formål, som skal afvikles på kontoen og 

som forventes at være igangsatte i 2023. 
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510104 Genetableringsstøtte  

- Hvordan administreres disse udlån?  

Svar:  

Udlånene administreres i henhold til Landstingslov nr. 3 af 21. maj 2004 om genetableringsstøtte til 

erhvervsfiskere, erhvervsfangere og udøvere af erhvervsmæssigt landbrug, samt forretningsgang for 

lånesagsbehandling i erhvervsstøtteafdelingen.  

 

- Hvor mange udlån i antal er der tale om ? 

Svar: 

Der er i 2021 modtaget i alt 90 ansøgninger, og der er givet 61 tilsagn om bevilling. 

 

- Findes der en venteliste, hvis der er ansøgere, der vælger ikke at benytte deres tilsagn? 

Svar: 

Genetableringsstøtte gives efter ”først til mølle” princippet, derfor gives der tilsagn så længe 

bevillingen ikke er opbrugt. Der er venteliste, såfremt et tilsagn ikke skulle benyttes. 

 

 510740 Rente- og afdragsfrie udlån 

- Hvordan administreres disse udlån?  

Svar:  

Udlånene administreres i henhold til Inatsisartutlov nr. 13 af 3. december 2012 om erhvervsfremme 

af fiskeri og fangst, samt forretningsgangsbeskrivelse for lånesagsområdet i 

erhvervsstøtteafdelingen. 

 

- Hvor mange udlån i antal er der tale om? 

Svar:  

Der blev i 2021 modtaget 52 ansøgninger og 11 af dem fik tilskud. 

 

- Findes der en venteliste, hvis der er ansøgere, der vælger ikke at benytte deres tilsagn? 

Svar: 

Ja der findes en venteliste. 
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640105 Erhvervsudvikling i bygder og yderdistrikter 

- Der anmodes om yderligere specifikation af hvad midlerne er anvendt til. 

641032 Turismeudvikling og erhvervsfremme 

- Hvad er årets forbrug brugt til ? Der anmodes om yderligere specifikation.  

Disse spørgsmål er endnu ikke besvaret. 

Departement for Udenrigsanliggender, Erhverv og Handel er blevet rykket d. 06-10-2022, d. 03-10-

2022, d. 29-09-2022 samt sendt første gang d. 19-09-2022. 
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720608 Boligfinansiering 

- Der anmodes om yderligere specifikation af posten? 

Svar:  

Det er uklart hvilken post udvalget henviser til, hvorfor der ikke kan afgives en besvarelse. 

 

- Hvor stort er det samlede potentiale af indfrielsesbeløb? 

Svar:  

Besvarelse af nærværende tager udgangspunkt i data på nedenstående låneporteføljer pr. 19. 

september 2022. Denne viser at udestående potentielt indfrielsesbeløb er på i alt 549.226.930,90 kr. 

Det skal bemærkes hertil, at samlede indtægter ved førtidig indfrielse af disse, afhænger af 

kursnedslag til enhver tid.  

▪ Andelsboliger: 49 pantebreve med samlede lån på 276.565.192,30 kr. 

▪ Nybyggeri: 598 pantebreve med samlede lån på 209.721.983,00 kr. 

▪ Renovering: 226 pantebreve til samlede lån på 38.417.756,65 kr.  

▪ Konjunktur: 101 pantebreve til samlede lån på 24.521.998,99 kr.  

 

- Hvor stort et kursnedslag er givet i 2021 ved førtidige indfrielser?  

Svar:  

Der er givet et afslag på i alt 5.031.762,19 kr. i 2021 til førtidsindfrielser som er fordelt på 112 lån. 

Den samlede hovedstol på de 112 lån var 33.550.623,74 kr. Disse er indfriet med i alt 

28.518.843,55 kr. I procent er der givet 17,64 % kursnedslag. 

 

720651 Salg af boliger – nettoudbetaling. 

- Hvor mange boliger har været til salg i 2020 og i 2021? 

Svar:  

Der er solgt 5 boliger i 2020 og 1 bolig i 2021. 

 

- Hvor mange boliger er faktisk solgt i 2020 og 2021?  

Svar:  

Alle boliger der har været sat til salg og hvis indtægter bogføres på hovedkonto 72.06.51 Salg af 

boliger, er solgt. 

 

- Hvor stort har nettoprovenuet ved salg i 2021 været og hvor mange salgsomkostninger har 

der været i 2021. 

Svar:  

Omkostninger til salg varierer fra salg til salg og er som oftest styret af boligens beliggenhed, 

herunder primært bosted. Til salg af boliger på uden for de større byer, er der som regel alene tale 

om advokatbistand i form af annoncering og udarbejdelse af købsaftaler + skøde samt registrering. I 
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de større byer der er tale om ejendomsmæglervurdering, annoncering, udarbejdelse af købsaftaler + 

skøde samt registrering. Omkostninger forbundet med salg er ikke opgjort pr. salgssag på 

nuværende tidspunkt. Det kan derfor alene oplyses det samlede nettoprovenu som var -4.755.914,90 

kr. og samlede omkostninger var 1.020.617,33 kr. Bemærk, at der kan være omkostninger til f.eks. 

ejendomsmægler eller advokat i forbindelse med forberedelse af salg, som dog ikke nødvendigvis 

har resulteret i salgsindtægt endnu. 

 

Der nævnes ”lejer til ejer” ordningen. 

- Hvor mange lejere har ansøgt om overtagelse i 2020 og i 2021.  

 

Svar:  

I 2020 har 4 lejere ansøgt om overtagelse, i 2021 har 2 lejere søgt om overtagelse.  

 

- Hvilket tidskrav skal være opfyldt for at kunne komme i betragtning?  

Svar:  

Det formodes udvalget henviser til hvorvidt der er krav om at en lejer har beboet udlejningsboligen 

i en given periode, og i givet fald hvorvidt der er krav om hvor lang denne periode er.  Det kan 

oplyses hertil, at Landstingsforordning nr. 12 af 19. november 2007 om overtagelse af 

Hjemmestyrets og kommunernes ikke indeholder bestemmelser om at en lejer skal have beboet 

udlejningsboligen i en vis periode førend en ansøgning om overtagelse kan fremsendes.  

 

- Hvor mange lejere opfylder dette krav pr. 31.12.2021? 

Svar:  

Alle lejere i udlejningsejendomme, som Selvstyret eller kommunalbestyrelsen har bestemt, kan 

opdeles og overtages som ejerlejligheder eller ejerboliger. Det gøres dog samtidig opmærksomt på, 

de undtagelsesbestemmelser der er hertil, jf. forordningens § 3.  
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Spørgsmål fra revisionsudvalget 2 

201032 Ekstraordinære foranstaltninger i Uummannaq-distriktet. 

- Hvordan ser det samlede regnskab ud, herunder bevillinger gennem årene og indsamlede 

midler fra organisationer m.m. og donationer? 

Svar:  

Herved regnskab der viser donationer, det årlige forbrug samt overførslerne fra år til år:  

 

I 1.000 kr.

året 2017

Donationer 34.610

Forbrug 2017 14.846

Rest 2017 19.764

året 2018

Overførsel 2017 19.764

Forbrug 2018 9.670

Rest 2018 10.094

året 2019

Overførsel 2018 10.094

Forbrug 2019 2.232

Rest 2019 7.862

året 2020

Overførsel fra 2019 7.862

Forbrug 2020 783

Rest 2020 7.079

året 2021

Overførsel fra 2020 7.079

Forbrug 2021 19

Rest 2021 7.060  
Donationer modtaget i 2017 kan specificeres således: 

Forøya Gjaldstova: 52.045,90 

Forøya Gjaldstova: 2.000.000,00 

Financial Management Authority, Island: 2.410.074,11 

Kitaa Seafood Katers: 25.000,00 

Forsvarsministeriet: 30.000.000,0 

Goverment of Nunavut: 122.981,50 

310705 Majoriaq  

- Udvalget anmoder om at modtage en oversigt over aktivitetstallene for 2019, 2020 og 2021. 

Svar:  

Aktiviteter kan opgøres for Majoriaq som følger: 
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 2019 2020 2021 

FA elever 479 493 433 

Værkstedselever 140 117 138 

Ikke-boglig forløbs 

elever 

67 73 83 

Højskoleelever 19 9 23 

På jobtræning 83 116 30 

Bemærkning: 

FA står for folkeskolen afgangsprøve, en prøveforberedende undervisning. 

 

Flere Majoriaq centre har et værksted, hvor Majoriaq bruger som et ikke-boglig forløb, hvor de 

unge kan lære at komme til tiden, tage ansvar for deres arbejde, blive mere selvstændigt og lære 

disciplin. 

 

Ikke-boglig forløb er en lokalt tilpasset ikke-bogligt forløb for 20 deltagere årligt med minimum 

tre måneders varighed. 

 

Naalakkersuisut har lavet 16 aftaler med danske højskoler, som Majoriaq centre kan benytte som 

ikke-boglig opkvalificering. 

 

Jobtræning bliver på Majoriaq-centre brugt, når de unge ikke ved hvad de ønsker at beskæftige 

sig med i deres fremtid, de unge prøver at arbejde på en arbejdsplads, som Majoriaq har indgået 

aftalt med. 

 

- Udvalget anmoder om at modtage en oversigt over forbrugte lønmidler samt antal ansatte i 

2019, 2020 og 2021. 

Svar: Majoriaq-centrene er oprettet efter Inatsisartutlov nr. 28 af 9. december 2015 om job-, 

vejlednings- og opkvalificeringscentre. Majoriaq-centrene er kommunal organisatoriske enheder. 

Det er de enkelte kommuner, der ansætter og lønner Majoriaqs personale. 

 

Naalakkersuisut indgår resultatkontrakter med de enkelte kommuner og tilskuddet indgår i driften af 

de enkelte Majoriaq-centre, Som en del af Naalakkersuisuts beregningsmodel for driftstilskuddet, 

bliver lønnen for centerledere inkluderet. 

Naalakkersuisut afholder endvidere en del af lønnen for vejlederne. Naalakkersuisuts andel 

afhænger af hvor mange lærlinge, der findes i de respektive byer, og hvilke overenskomster 

vejlederne og centerlederne er ansat under. 

Pituffik har ikke et Majoriaq-center, dog har Naalakkersuisut en aftale med et privat firma (Vetrus 

services A/S), der varetager vejledning for lærlinge i Pituffik. 

 

Naalakkersuisuts lønudgifter udgør:   

2019 - 11.956.952 kr.  

2020 - 10.982.942 kr. 

2021 - 11.070.631 kr. 

 

- Har Naalakkersuisut foretaget en evaluering af hvor mange borgere, der er kommet videre i 

uddannelsessystemet/kommet i arbejde med videre? 

Svar:  
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Seneste evaluering af vejlednings- og Opkvalificeringsindsatser i Majoriaq blev udgivet i 2019. 

Rapporten blev udarbejdet af Danmarks Evalueringsinstitut (EVA). 

EVA kom frem til, at i perioden 2016-17 var der 355 borgere som ar gennemført og afsluttede et 

Majoriaq-forløb. Af disse begyndte 19 % på en uddannelse, 1 % færdiggjorde deres uddannelse, 58 

% kom i beskæftigelse og 22 % kom hverken i uddannelse eller i beskæftigelse. 

 

701003 Forsikringer 

- Udvalget anmoder om en oversigt over hvordan forsikringsregnskabet ser ud. 

Svar:  

Resultat for 2021 på forsikringsområdet viser en forhøjelse af forsikringspuljen fra 28 mio. kr. til 

31,2 mio. kr., svarende til 3,2 mio. kr.  

 

Det forventede resultat for 2022 er samlede henlæggelser på 9,095 mio. kr.  

Forsikringsordning 

Hensat 

primo 

2022 

Forventet 

resultat 

for 2022 

Forventet 

samlet 

resultat ved 

årsafslutning 

for 2022 

Auto – selvforsikret 4.211 2.204 6.415 

Arbejdsskade - selvforsikret 4.254 1.011 5.265 

All Risk – kommerciel 20.951 5.541 26.493 

Erhvervs- og produktansvar - selvforsikret 0 0 0 

Rejse (Selvstyret + studerende) – kommerciel 0 -29 0 

Ulykke – selvforsikret 1.753 816 1.850 

Transport – selvforsikret 80 -18 62 

Marine – kommerciel 0 -222 0 

Professionelt ansvar – selvforsikret  0 83 83 

Teknisk udstyr (droneansvar) – kommerciel  0 0 0 

Total 31.249 9.386 40.168 

 

- Er der foretaget en evaluering af forsikringsordningen?   

Svar:  

En større evaluering af samtlige ordninger afventer resultater af Risk-Management programmet, 

som forventes afsluttet primo 2023. På nuværende tidspunkt pågår der evaluering af Selvstyrets All-

Risk forsikringsordning hvis resultater forventes at foreligge ved udgangen af indeværende finansår.   

 

770502 Grønlands naturinstitut 

- Udvalget anmoder om at modtage en oversigt over aktivitetstallene for 2019, 2020 og 2021. 

- Udvalget anmoder om at modtage en oversigt over forbrugte lønmidler samt antal ansatte i 

2019, 2020 og 2021. 

- Udvalget anmoder om forklaring på eventuelle større afvigelser fra det forventede. 
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Svar: 

Aktivitetstal    2019 2020 2021 

Antal internationale møder   87 70 106 

Mødedokumenter, ikke publicerede  59 60 57 

Videnskabelige artikler, publicerede  69 68 82 

Rapporter    29 19 36 

 

Lønmidler over Finanslov  2019 2020 2021 

1000 kr    33.413 33.579 40.438* 

Ansatte    62 63 72* 

 

I 2019 og 2020 chartrede Naturinstituttet skibe som erstatning for det tidligere undersøgelsesskib 

”Paamiut” og havde derfor ikke egen besætning og lønudgift, men derimod højere øvrige udgifter. 

I 2021 stiger lønsummen, da der forhyres besætning til instituttets ny skib ”Tarajoq”. Ved en fejl er 

antallet af ansatte og den ændrede fordeling mellem øvrige udgifter og lønudgifter ikke blevet 

reguleret i tabellen i FFL 2022 og 2023 (*). 

I tillæg til Finansloven har instituttet løbende ca. 20 årsværk eller 15 mio.kr/år i lønsum finansieret 

over eksterne bevillinger. 
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240610 Rentetilskud, opsparingsordninger, Nanoqkonto 

Det oplyses at et samlet indestående ved årets begyndelse på 132 mio. kr. stiger lidt til 157 mio. kr. 

ved udgangen af 2021. 

Udvalget har fået oplyst, at der er 267 borgere, der har modtaget rentetilskud i 2021. Udbetalte 

rentetilskud i 2021 udgør samlet 1.839 tkr. Rentetilskuddet beregnes som 4% p.a. 

 

- Udvalget anmoder om at få en oversigt over udbetalte rentebeløb samt frigivne beløb i 2021.  

Svar: 

Der vedlægges som bilag 1, en opgørelse over de enkelte rentetilskudsbeløb, udgørende i alt 

1.838.699 kr. der er udbetalt af Skattestyrelsen i løbet af 2021.  

 

Skattestyrelsen er desværre ikke i stand til digitalt at oplyse omkring størrelsen af frigivne beløb, da 

det kun er den enkelte kunde og banken, der er i besiddelse af den del af oplysningerne, og disse 

fremgår alene af den fysiske fremsendte dokumentation til Skattestyrelsen. 

 

- Hvem afgør om betingelserne for rentetilskud er opfyldt og hvem kontrollerer dette? 

Svar: 

Det er i første omgang borgerens bankrådgiver, der sammen med borgeren afgør, om betingelserne 

for rentetilskud er opfyldt. Når en medarbejder i banken sammen med borgeren har vurderet, at 

betingelserne faktisk synes at være opfyldt, sender banken på borgerens vegne en ansøgning om 

udbetaling af rentetilskud til Skattestyrelsen, medfølgende alt relevant dokumentation. 

 

Hvis der f.eks. er tale om, at borgeren har købt møbler for de opsparede midler, medsendes alle 

relevante dokumenter der dokumenterer, at opsparingen reelt er blevet anvendt til indkøb af møbler.  

 

Hvis der er tale om køb af bolig, vil det som regel være købsaftalen eller skødet, der vedlægges 

ansøgningen. 

 

En sagsbehandler i Skattestyrelsen vurderer herefter ansøgningen, og klargør ansøgningen, 

inklusive alt relevant dokumentation, til godkendelse. 

 

Såfremt der skulle mangle dokumentation, sørger sagsbehandleren i Skattestyrelsen for, at dette 

indhentes hos banken, forinden at den kan klargøres til godkendelse. Det er dog yderst sjældent 

nødvendigt at indhente yderligere dokumentation hos banken. 

 

Dernæst gennemgår og godkendes ansøgningen af to underskriftsberettigede chefer i 

Skattestyrelsen. Begge chefer tilsikrer, at ansøgningen overholder de lovgivningsmæssige krav. 

 

Afslutningsvis kan ansøgningen herefter sendes til bogføring og udbetaling.  

 

Banken hæver på forhånd rentetilskuddet fra Skattestyrelsens konto til kunden, når de indsender de 

lovpligtige dokumenter til Skattestyrelsen. Hvis udbetalingen af rentetilskuddet efterfølgende viser 

sig at være ugyldig, indsætter banken herefter et tilsvarende beløb på Skattestyrelsens konto. Det er 

dog sket i yderst sjældne tilfælde, at banken har måtte tilbagebetale tidligere hævede rentetilskud til 

Skattestyrelsen. 
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- Kan der estimeres et forventet rentetilskud baseret på de 157 mio.kr.? 

Svar: 

Skattestyrelsen har svært ved at estimere et forventes afløb i form af rentetilskudsbeløb baseret på 

den tidligere givne oplysning, at der er indeståender i nanoqkonti på ca. 157 mio. kr. Det er meget 

svært at sætte tal på, hvornår de enkelte ejere af opsparingskontiene vil vælge at anvende dele af 

eller hele deres opsparede midler til de formål som lovgivningen tilskriver. 

 

- Vil der fremad blive behov for en større administration til betjening og kontrol med 

ordningen set i forhold til at der nu er oprettet 5.821 konti? 

Svar: 

Nej. Skattestyrelsen oplever i dag, at der er et meget godt og smidigt samarbejde med bankerne 

omkring ordningens administration. Der er heller ikke noget der taler for, at der i Skattestyrelsens 

regi er behov for flere ressourcer til betjening og til kontrol med ordningen. 

 

240614 Beskæftigelsesfradrag  

Hovedkontoen er ny. Det er første år at udgiften er med. 

I loven er der indarbejdet en aftrapning af skatteværdien af fradraget, hvis indtægten overstiger 

386.000 kr. (år 2020). Den maximale skatteværdi af fradraget (ca. 4.100 kr.) modtages, hvis 

arbejdsindtægter og udbytter fra grønlandske selskaber er mellem 198.000 kr. og op til 386.000 kr.   

Da der hvert år er en del skatteydere, som er fraflytter eller tilflytter til Grønland ønskes følgende 

oplyst. 

 

- Er det korrekt, at der ikke sker en omregning til helårlig indkomst, og at der dermed ikke 

sker en forholdsvis aftrapning i deres udbetalte skatteværdi af beskæftigelsesfradraget?  

 

Svar: 

Beskæftigelsesfradraget beregnes af indkomstgrundlaget, jævnfør § 38 c i indkomstskatteloven, 

som vedtaget ved Inatsisartutlov nr. 41 af 2. december 2019. Der sker således ikke en omregning til 

helårlig indkomst.  
 

 

- Udvalget ønsker at få oplyst beløbene for den udbetalte skatteværdi af 

beskæftigelsesfradraget til hhv. fraflyttere fra Grønland og tilflyttere til Grønland? 

 

 

Svar: 

Der foreligger ikke opgørelser af sådan karakter, og en sådan opgørelse kan ikke uden videre 

udtrækkes af skattesystemet ved en automatisk kørsel. En besvarelse af spørgsmålet vil derfor 

forudsætte en IT-særkørsel hos Skattestyrelsens IT-udvikler.  

 

Der vil dog være tale om et begrænset antal personer, og oftest vil det være personer, som er frarejst 

tidligt i året eller tilflyttet i året, som kan have en mulig gevinst ved at have en indkomst som 

berettiger til beskæftigelsesfradrag.  

 

Der er i forarbejderne til lovforslaget (EM2019/17, side 2) estimeret et skøn over antal modtagere:  
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”Forslaget skønnes at give ca. 11.000 personer det højeste beskæftigelsesfradrag. Mens ca. 

16.000 personer vil have gavn af beskæftigelsesfradraget i et mindre omfang. Det totale 

antal skatteydere er ca.38.000.”  

 

- Hvordan blev de faktiske tal for dette iht. udbetalingen i august 2021? 

 

Svar: 

Den maksimale skatteværdi for beskæftigelsesfradrag udgør kr. 4.100 for borgere der bor i en 

skattekommune med en udskrivningsprocent på 42%. For borgere i kommuner med en 

udskrivningsprocent på 44% udgør den maksimale skatteværdi kr. 4.312. 

 

De faktiske tal iht. udbetalingen i august 2021 viser, at 11.842 personer har modtaget det højeste 

beskæftigelsesfradrag, samt at 16.290 personer har modtaget mindre end 4.100 kr. 

 

De 11.842 personer, der har modtaget det højeste fradrag, fordeler sig med 4.860 personer 

bosiddende i hhv. Kommune Kujalleq, Kommune Qeqertalik samt Avannaata Kommunia, der har 

en udskrivningsprocent på 44, samt 6.982 personer i Qeqqeta Kommunia og Kommuneqarfik 

Sermersooq, der har en trækprocent på 42. 

 

 

241010 Landsskat 

Selskabsskatteprocenten er nedsat til 25% fra 30%. 

 

- Har nedsættelse af selskabsskatteprocenten givet anledning til ændringer i ligningsarbejdet?  

Svar: 

Nej. 

 

241112 Rejeafgift 

Udvalget har fået en orientering om hvorledes en uændret mængde med en prisreduktion på 5% kan 

medføre et afgiftsfald på 9%. Beløbsmæssigt er der tale om et stort beløb.  

Udvalget er blevet orienteret om at afgiftssatsen beregnes og fastsættes 2 kvartaler før eksporten 

finder sted. 

 

- Er det muligt at reje-eksportørerne optimerer deres eksport til tidspunkter, hvor afgiften er 

lavest? 

 

Svar: 

Det er kun produktion af skalrejer fra havgående produktionstrawlere, som pålægges ressourceafgift 

på deres eksport. Eksport af kogte og pillede rejer fra rejefabrikkerne er ikke afgiftsbelagt, men 

indhandlingen af rejerne til fabrikkerne er dog afgiftsbelagt.  

 

Det kan principielt ikke udelukkes, at reje-eksportørerne søger at tilpasse deres eksport til 

tidspunkter, hvor afgiften er lavest. Skattestyrelsen er dog ikke bekendt dermed. Der foreligger ikke 

umiddelbart data, som understøtter en formodning om et sammenfald mellem eksportmængderne og 

de perioder hvor afgiften er lidt højere henholdsvis lidt lavere. Man må derudover helt 

grundlæggende antage, at den primære driver i eksporten er den internationale efterspørgsel efter 

rejer.    
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Ressourceafgiftsloven trådte i kraft den 1. januar 2018. I 2018 og 2019 var eksportpriserne på 

skalrejer så høje, at afgiften i alle kvartaler ramte afgiftsloftet, hvorfor der ingen forskel var i 

afgiftssatserne i kvartalerne i 2018 og 2019. I 2020 og 2021 faldt afgiftssatsen i nogle kvartaler til 

under afgiftsloftet. Men i forhold til de indberettede afgiftspligtige mængder ser disse ikke ud til at 

variere meget imellem kvartaler med høj afgiftssats og lavere afgiftssats.  

 

I mange tilfælde har reje-eksportørerne indgået langtidskontrakter, som forpligter dem at levere 

samme mængder skalrejer med et jævnt mellemrum. Dette betyder, at de ikke kan vælge tidspunktet 

for, hvornår de sælger rejerne, hvilket i nogen grad hindrer, at eksportørerne realiserer salget i et 

kvartal, hvor afgiften er lavere. 

 

Et andet forhold som medfører, at reje-aktørerne i høj grad ikke kan beslutte at sælge rejerne på 

tidspunktet, hvor afgiften er lav, skyldes, at afgiften for det kommende kvartal først bliver 

offentliggjort senest en uge før påbegyndelsen af det kvartal, som afgiften vedrører. 

  

Rejeafgiften forfalder til betaling i det kvartal, hvor fangsten udføres fra Grønland eller bliver 

overdraget til tredjemand.  

 

Gældende fra 1. januar 2022 skal eksportørerne vedlægge kopi af de salgsfakturaer, som danner 

grundlag for angivelsen, og som er udstedt i forbindelse med udførslen fra Grønland, hvorved 

Skattestyrelsen har mulighed for at kontrollere om den anvendte afgiftssats, og eksporttidspunktet 

stemmer overens.  

 

 

- Udvalget har fået oplyst nedenfor nævnte afgiftsprocenter. 

- Udvalget anmoder om at oversigten udfyldes med eksportværdien af rejer, mængder og 

afgiftskroner for kvartalerne i 2020 og 2021. 

 

Tallet i parentes () er kvartalet   

2020 (1) = 17% 

2020(2) = 17,9%  

2020(3) = 17,9%  

2020(4) = 14%  

2021 (1) = 14%  

2021(2) = 15%  

2021(3) – 14%  

2021(4) – 13%  

 

2022(1) = 14,5%  

2022(2) – 14.5%  

2022 (3) – 16.5% 

 

Svar: 

Oversigt over eksport af rejer 2020 – 2021 vedlægges som bilag 2. 
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241122 Arbejdsmarkedsafgift 

Formålet med opkrævningen er blandt andet fremskaffelse af midler til dækning af udgifter på 

uddannelsesområdet mm. Pr. 1. juli 2021 er der tilføjet bidrag til barselsfonden.  

 

- Sker der en særskilt opdeling af de indbetalte midler til den nye barselsfond og hidtidige 

arbejdsmarkedsafgift?  

Svar: 

Der skal indledningsvis gøres opmærksom på, at det kun er de private arbejdsgivere, der 

opkræves en forhøjet arbejdsmarkedsafgift til at finansiere den nye barselsfond. 

Svaret på spørgsmålet er derfor; Nej. Skattestyrelsen opdeler ikke de indbetalte midler i hhv. 

indbetalinger til arbejdsmarkedsafgift og til barselsfond. Der opkræves en afgift på 1,1% af 

virksomhedens månedlige lønsum, for de private arbejdsgivere, og 0,9% af virksomhedens 

månedlige lønsum, for de offentlige arbejdsgivere. 

Det følger af Hovedkonto 31.03.35 Barselsfond, at der overføres 19 mio. kr. fra 

Arbejdsmarkedsafgift i årene 2022-2025 til barselsfonden.  

 

- Der er store beløb til hensættelser til tab samt store renteindtægter. Er der store restancer på 

området? 

Svar: 

For perioden 2007-2020 set under ét udgør de samlede restancer i alt 6,2 mio. kr.  

Det er styrelsens opfattelse, at der ikke er grundlag for at konkludere, at der er forholdsvist store 

restancer på området. Det er vigtigt at gøre opmærksom, at Arbejdsmarkedsafgiften hænger tæt 

sammen med opkrævningen af A-skatter, og at det ved evt. manglende betaling/dækning ved 

indbetaling altid sikres at A-skatter afregnes først, idet dette er borgernes indeholdte beløb til 

dækning af skatteforpligtelser.  

 

- Har Covid 19 haft nogen betydning på dette område? 

Svar: 

Nedenfor kan ses indbetalinger til arbejdsmarkedsbidrag for perioden 2019-2021: 

 

Regnskabsår AMA, mio. kr. 

2021 98.325 

2020 95.519 

2019 95.517 

 

Dertil skal det nævnes, at der i 2021 også var 6 måneder, hvor de private arbejdsgivere har indbetalt 

0,2% af deres lønsum til barselsfonden. 

 

Der kan af ovenstående tal umiddelbart konkluderes, at Covid 19 ikke har haft betydning på dette 

område. 
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Andre forhold. 

Deloitte skriver, at de kan være begrænset i at foretage sagsrevision.  

 

- Kan der være forhold som Skattevæsnet pga. regler om tavshed eller igangværende 

undersøgelser kan være begrænset i at meddele Deloitte pga. en mulig dobbeltrolle fra 

Deloittes side? 

Svar: 

Det skal for god ordens skyld understreges, at denne problemstilling ikke kun omfatter Deloitte. For 

såvel advokater og revisioner m.fl. gælder der generelt regler, som skal forhindre den rådgivende 

virksomhed i at varetage rollen som rådgiver for to modstridende parter i den samme sag. Det er 

således korrekt, at der kan være forhold, hvor Deloitte ikke vil kunne udføre sagsrevision, 

begrundet i, at selskabet samtidig er revisor for et antal borgere og selskaber mv. Det er noget som 

Skattestyrelsen og revisionsvirksomhederne generelt er meget opmærksomme på.  
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